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Mária alázatosságában tudja, hogy mindent Istentől kap. Szabad ön-

magától, teljesen Isten és mások felé fordul. A szeplőtelen Mária nem 

önmagát nézi. Ez az igazi alázat: nem önmagunkra, hanem Istenre és 

másokra nézünk. 

(Ferenc pápa december 8-ai Twitter bejegyzése) 
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Ember lett, íme, Istenünk, s mi benne újra születünk.  

Héray András atya, egyetemi lelkész 

A csendes e j ü zenete: Je züs szü lete se 

A „csendes éj” titka a Megváltó Jézus születése, ez karácsony ünnepének lényege. Isten emberként 

születik meg az emberiség történelmében. S milyen érdekes, hogy a világraszóló születés eseménye 

az éj leple alatt történt, Isten csendjében. 

Ilyenkor ki akarunk lépni a világ zajából és Istennek akarunk terepet adni, hogy töltse be szerető hall-

gatásával. A csend gyakorlása egy lelki gyakorlat, amely által ráeszmélünk arra, hogy milyen fontos 

ehhez a nyitottság, az odafigyelés és az alázat. Ha nem hallgatunk el, akkor képtelenek vagyunk meg-

érteni a másik embert és Istent, aki csak akkor jelenik meg, ha mi magunk háttérbe vonulunk. Egy ide-

ig még erőfeszítésbe kerül fenntartani a figyelmünket, hogy ne szólaljon meg bennünk ismét a 

„nyughatatlan én”, ám később a belső csend már magától jön. 

Romano Guardini alábbi szavait idézi fel a Szent István Társulatnál megjelent A csönd ereje című 

könyv, amelyben Robert Sarah bíboros osztja meg a csönd szükségességével kapcsolatos gondolatait: 

„A nagy dolgok csöndben teljesednek be, a belső tekintet világosságában figyelmünket a legrejtet-

tebb, legcsöndesebb eseményre akarjuk fordítani, amelynek titkos forrásai Istenben vannak elrejtve, 

és láthatatlanok az emberi szemnek.” 

Advent idejében újra és újra rájövünk, hogy milyen fontos a csönd. Jobban meghalljuk mások kéréseit, 

sőt még lelkiismeretünk hangjára is jobban oda tudunk figyelni. Az Úrjövet időszaka előkészít minket 

arra, hogy Jézus születésének csöndes eseményét észrevegyük, és ne szalasszuk el a kegyelmi pilla-

natot az életünkben. Ezzel a várakozással teli reménnyel akarunk hallgatni a születés történetére. 

Lukács evangéliumában Jézus születéséről a pásztorok hallanak az Úr angyalától: „Ne féljetek! Íme, 

nagy örömet adok tudtul nektek és az lesz majd az egész népnek. Ma megszületett a Megváltó nek-

tek, Krisztus, az Úr, Dávid városában. Ez lesz a jel: Találtok egy jászolba fektetett, bepólyált gyerme-

ket.” (Lk 2, 10-12) 

A Kiáltsunk, Krisztus hívei kezdetű adventi őskeresztény himnusz megénekli a születés következmé-

nyét: „Ember lett, íme, Istenünk, / s mi benne újra születünk…”. Karácsonynak ez az igazi mélysége, 

hogy felismerjük az újjászületés méltóságát, amelyet Isten ajándékoz nekünk a keresztségben. Nagy 

Szent Leó pápa karácsonyi beszédének gondolatai elénk tárják az öröm alapját, hogy a keresztség, az 

újjászületés szentsége révén már az isteni életben részesülünk: „Ma született a mi Üdvözítőnk, örven-

dezzünk! Nem szabad szomorkodnunk akkor, amikor az élet születését ünnepeljük; annak az életnek 

a születését, aki kioltotta belőlünk a haláltól való félelmet, és ígéretével az örök élet örömét oltja be-

lénk. (…) Ne feledd el soha, hogy Isten a sötétség hatalmából ragadott ki, és áthelyezett téged az Ő 

világosságába és országába. A keresztség szentségében a Szentlélek temploma lettél, fönséges Lakó-

dat el ne űzd gonosz cselekedetekkel magadtól, nehogy ismét a sátán szolgaságába kerülj: mivel 

Krisztus vére a te nagy váltságdíjad!” 

A Jézus (Jesua) név jelzi, hogy az Úr az üdvösség 

(szabadítás). Milyen nagy öröm ez, hogy megszületett az 

üdvözítő Jézus, akinek neve jelzi az örömhírt. Ezt a nevet 

maga Isten határozta meg, amikor köszöntötte Szűz Mári-

át, az Úr angyala: „Ne félj, Mária! (…) Gyermeket fogansz, 

fiút szülsz, és Jézusnak fogod elnevezni.” (Lk 1,30-31) Jó-

zsefnek pedig álmában jelent meg az Úr angyala az üzenet-

tel: „ne félj magadhoz venni feleségedet, Máriát, (…) Fiút 

szül, akit Jézusnak nevezel el, mert ő szabadítja meg népét 

bűneitől.” (Mt 1, 20-21) Mind a ketten felszólítást kaptak 

Istentől, hogy ne féljenek és bízzanak Benne, s mind a ket-

ten hűségesen őrizték a Megváltó nevének titkát. 

Kegyelmekben gazdag karácsonyi ünnepeket kívánok mindenkinek és kívánom, hogy szívünk csendjé-

ben észrevegyük Jézus születését, aki hitünk, reményünk és szeretetünk által is a világba lép. 

Elmélkedések 
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Zics Ildikó testvér 

Politiküs, misztiküs e s pro fe ta 
Ú jratemette k Slachta Margitot  

Aktuális 

2021. december 7-én újratemették Slachta Margit 

testvért, a Szociális Testvérek Társasága alapító-

ját. Dr. Erdő Péter bíboros vezette az újratemetési 

szertartást, amelyen számos püspökön kívül a zsi-

dó felekezetek és más történelmi egyházak, vala-

mint az állami élet képviselői is részt vettek. 

De ki is volt ez a rendkívüli asszony, akit halála 

után 47 évvel hazahoztak és nagy ünnepség kere-

tében újra temettek? 

Az 1884. szeptember 18-án Kassán született 

Slachta Margitot elsősorban politikai és szociális 

tevékenységéről ismerjük, hiszen ő a Magyar Par-

lament első női képviselője, ő a keresztény femi-

nizmus első hazai felszólalója, nagyhatású szó-

nok, aki képes volt tömegeket közéleti felelősség-

re ébreszteni. Az igazság és az értékei mellett min-

den körülmények között kiállt, vállalva akár az 

életveszélyt is. Szembeszállt pusztító ideológiák-

kal szóval és tettel. Vezetésével a szociális testvé-

rek több, mint ezer zsidó életét mentették meg. 

Pápai kihallgatást is kért, hogy megállíthassa a 

szlovák zsidók deportálását.  

Rendkívüli munkára volt képes egy nagyon nehéz 

történelmi időben, ereje a nagyon mély, misztikus 

Istenkapcsolatából fakadt. Gyermek korától kezd-

ve fontos volt számára a hit, Krisztus ügye. Csa-

ládja elszegényedett, édesapja rossz gazdálkodá-

sa folytán, emiatt a tanárképző francia-német sza-

kon tudott továbbtanulni. Ez idő alatt ismerkedik 

meg a patronázs mozgalommal, melynek célja a 

munkásnők támogatása volt. Közelről tapasztal-

hatta meg az emberek nyomorát. Felismerte, hogy 

„a beteg társadalomnak ugyancsak égető szüksé-

ge van hivatásos lelkekre, kik idejüket és erejüket 

szabadon szentelhetik szenvedő embertársaik ja-

vára”.  1909-ben szerzetesi hármas fogadalmat 

tett a Szociális Misszió Társulatban. Fő célja a lel-

kek mentése, az örök élet segítése volt. 

Küzdött az ember, az egyén és a család bol-

dogításán, harcolt a gyermek-, nő- és család 

védelméért. Vallotta: hogy nincs külön női 

és férfi érdek, hiszen a kettő a családban 

egy. Megértette, hogy szükséges az ember-

hez méltó társadalmi körülmények, ahhoz, 

hogy az egyén be tudja fogadni Krisztust, 

fontos, de kevés csak a karitász munka. 

Emiatt vállalt politikai szerepet, 1920 lett 

először parlamenti képviselő. A társadalmi 

reformok és a belső megújulás szolgálata által egy 

egészen új krisztusi világ előkészítésén fáradozott. 

Margit testvérnek sok külső és belső nehézséggel 

meg kellett küzdenie. Nem csak politikai ellenfelei 

támadták, hanem számára fontos, közeli szemé-
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Ember lett, íme, Istenünk, s mi benne újra születünk.  

Aktuális 

lyek is. Nem maga választotta, de elhagyni kény-

szerült a rendjét, több rendtársával együtt. De a 

Krisztusi híváshoz hűen 1923-ban, többedmagá-

val, megalapította, a ma is virágzó, Szociális Test-

vérek Társaságát. Számomra lenyűgöző Benne, 

hogy minden nehézség, szenvedés, fájdalom mel-

lett is ott tudott maradni a lényegnél. Egyik alka-

lommal így tanítja a testvéreket: „Semmi nem 

nagy ár sem a több életért, sem a szabadságért, - 

főképpen pedig semmi nagy ár a Krisztussal való 

hasonlatosságért.” Ő valóban élte ezt a mondatot. 

1948-ban, a második mandátuma idején, mond-

vacsinált indokkal kizárják a parlamentből. Úgy 

dönt, hogy a kényszer szabadság alatt elvégzi a 

szükséges vizitációját  a külföldön élő testvérek-

nél. Dolga végeztével többszöri próbálkozás elle-

nére Magyarországra visszatérni már nem tud. 

Buffalóban hunyt el, 1974. január 6-án.  

Hazahozatalával és ünnepélyes újra temetésével 

megkapta azt az elismerést, ami hűséges életért 

neki kijárt. Nagy ajándék volt számomra köszönte-

ni őt, találkozni vele testvéreim, az egyházi és az 

állami képviselők körében. Jelenléte még jobban 

fellobbantotta bennem a Krisztushoz tartozás vá-

gyát, hiszen az Ő életének az értelmét Krisztushoz 

fűződő Jegyesi kapcsolat adta meg. Hiszem, hogy 

Margit testvér most is szólni szeretne nem csak 

rendtársainak, hanem a Társadalomnak is. Bízom 

benne, hogy jelenléte megújulást hoz a magyar 

népnek és tanít minket Isten szemszögéből szem-

lélni, látni és láttatni az élet és a történelem ese-

ményeit 

Legyen bennünk tény, átélés, hogy az Isten szeret bennünket. Várjuk a Szentlelket! Ő a 

SzeretetIsten. Egész különlegesen az égő jegyesi szeretetet kérjük tőle! A kis dolgokhoz 

nagyobb szeretet kell sokszor, mint a nagy dolgokhoz.  

A tökéletes szeretet kizárja a félelmet! Szeressünk, és ne féljünk! Az Úr Jézus nem por-

koláb, az ő szeretetével az emberek szeretete mindig összeegyeztethető. Nekünk min-

denkit szeretnünk kell. Nem elszegényítően, hanem gazdagítóan.  

(Schlachta Margit lelki öröksége I.kötet, 1923-1939, 5-6.oldal) 
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Új sorozatunkban bemutatjuk az egyes Munkacso-

portokat. Ezúttal a Sport- és szabadidős munka-

csoportot ismerhetitek meg.  

Szeretnélek megkérni titeket, hogy meséljetek egy 

kicsit magatokról. Honnan jöttök, kik vagytok? 

Géza: Sziasztok, Géza vagyok! Három és fél éve 

közis. A Tejszín csoport lelkes tagja.  

Bálint: Szia Géza! 

Géza: Oh, Bálint, te is itt vagy? :O 

Bálint: Igen, sziasztok! Bálint vagyok, a Íriszről jöt-

tem. Néha hangokat hallok, ahogy a ufók üzen-

nek. Innen jönnek a programötletek. 

  

Hogy kerültetek kapcsolatba az MKK-val? Hol hal-

lottatok rólunk? 

Bálint: A kapcsolatom az MKK-val? Bő két éve lát-

tuk meg egymást először. Első látásra szerelem 

volt. Azóta kapcsolatunk tartósabb, mint az UHT 

dobozos tej. 

Bővebben: (Komolyabbra véve a szót) 2019 szept-

emberében futottam össze az utcán Polcz Petivel 

egyetemre menet. A gyakorlatvezetőm volt, szóval 

elkezdtünk beszélgetni. Odáig fajult a dolog, hogy 

elkezdett mesélni egy fura nevű MKK csoportról 

vagy közösségről. Azt mondta, hogy nagyon jó do-

log, és pont csütörtökön lesz az első alkalom a 

félévben, szóval nézzek el.  

Géza: Én a húgommal közösen vágtam neki az 

MKK-s létnek. Korábban pár plébániai ismerő-

sünktől hallottunk a köziről, de az egyetemi elfog-

laltságok miatt (kemény dolog az építész kép-

zés...) csak negyedév elején néztem el az MSZT-

be. Az első pár alkalommal eléggé visszahúzódó 

voltam, a csoportbeszélgetésekhez is sokára szól-

tam hozzá, de a Tejszínek egy nagyon befogadó és 

szerető közösség, úgyhogy viszonylag könnyen fel-

szabadultam és beilleszkedtem. 

  

Miért szerettek MKK-ba járni? Mit adott eddig nek-

tek a közösség? 

Bálint: Az első alkalomra csütörtökön kicsit izga-

tottan érkeztem. Jó volt látni a sok lelkes fiatalt, 

de volt bennem egy kis rossz érzés is, hogy ők jól 

érzik magukat, beszélgetnek, én meg nem isme-

rek senkit. Aztán a Tejszín csoportba kerültem. 

Csak megerősíteni tudom, amit Géza mondott, ez 

egy eszméletlen jófejek emberekből álló, befoga-

dó csoport, szóval hamar megismertem őket, az-

tán egyre több közist. Nekem elmondhatatlanul 

sokat ad, hogy együtt lehetek hasonló gondolko-

dású egyetemistákkal. Beszélgethetünk hitbéli 

témákról, közben/utána szórakozhatunk, kikap-

csolódhatunk. Az egyik kedvenc részem az MKK-s 

életben a sport- és szabadidős programok: Többek 

között azért is szeretem szervezni őket, mert sze-

retek részt venni rajtuk. Tetszik, hogy ezeken a 

programokon még több jófej fiatallal találkozha-

tok. A táborokban és a köziken is olyan sok jó él-

ményt kaptam a közitől, amit egy UHT tej nem tud-

na megadni. 

Géza: Az MKK és a Tejszín csoport nekem egy 

olyan közösséget és baráti társaságokat adott, 

amikhez nagyon szívesen tartozom. Korábban 

nem voltam se cserkész, se regnumi, és a plébáni-

ánkon is viszonylag kicsi az ifjúsági közösség, 

ezért hatalmas élmény volt ennyi katolikus fiatalt 

megismernem. Az első minden MKK-snak meghir-

detett program, amire elmentem, az a tihanyi lelki-

Varga Géza (tejszín) és Jánossy Bálint (tejszín, mustár) 

Bemütatkoza s — Sport münkacsoport Rólunk-nekünk 
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gyakorlat volt, ahol a csoporton kívüli közisekről is 

megtudtam, hogy egész jófejek. Ezután elkezdtem 

járni a Sport munkacsoport (Gábor és Krisz) által 

szervezett programjaira, és innen már egyenesen 

vezetett az út a munkacsoportba. 

  

Milyen projektjeitek vannak? 

Bálint: Csocsóasztal!!!! <3 <3 <3 <3 <3  

Géza: Lézerharc szervezése 

Bálint: Kirándulások, röpik 

Géza: Bajnokságok, közitáborban a sportesemé-

nyek lebonyolítása 

Bálint: Közitábor after programok szervezése 

Géza: Jótékonysági kirándulás a csocsóasztal 

gyűjtésére 

Bálint: Megpróbáljuk lebuktatni a holdraszállásos 

históriát. 

  

Milyen feladatai vannak a Sport munkacsoport 

tagjainak? 

Bálint: Géza, kifejtenéd? 

Géza: Ha valaki csatlakozik a munkacsoporthoz, 

akkor a következő hatalmas feladatokra számít-

hat a programok szervezése mellett: Mémek gyár-

tása, kreatív borítóképek összerakása, posztolás 

az MKK Aktívba, hirdetés a köziken, és mindeze-

ken keresztül a közösség befolyásolása, irányítás 

a háttérből. 

Bálint: Kövi kérdés? 

  

Milyen a munkacsoport közönsége? 

Géza: Néha egész lelkesek is tudnak lenni, de volt 

már, hogy… 

  

Jaj, bocs, sajtóhiba… A kérdés így szól: Milyen a 

munkacsoport közössége?  

Géza: A sportcsapatokban, főleg ott, ahol az 

együttműködés magas szintjére van szükség (lásd 

interaktív sportcsapatok), nagyon fontos, hogy a 

csapatkohézió milyen alapokon nyugszik. Alapve-

tően két tényező együttesen alakítja ki a csoport-

kohéziót (Nagykáldi, 1998): az egyik, az a társas – 

szociális összetartó erő (vagyis azért vannak 

együtt a csapat tagjai, mert jól érzik magukat ab-

ban a társaságban). A másik a feladat összetartó 

ereje (vagyis a kitűzött cél elérése). Ideális eset-

ben mindkettőnek magasnak kellene lennie.  

Ha csak a társas összetartó erő kialakítására töre-

kednének, akkor a feladat végrehajtása háttérbe 

szorulhat, így egy jó hangulatú, de gyengén teljesí-

tő csapatról beszélhetünk, ami idővel - a gyenge 

eredmények miatt - érzelmi alapon is gyengülhet, 

vagyis károsulhatnak a társas kapcsolatok is. 

Ha viszont csak a feladat összetartó ereje domi-

nál, akkor a cél elérése után nem lesz miért együtt 

maradni a társaságnak, ráadásul bizonyos esetek-

ben a pozitív érzelmi kapcsolatok átsegíthetik a 

csapatot egy gyengébb perióduson. 

Bálint: Mi mindkét tényezőt maximalizáljuk Lag-

range-módszerrel, az X valószínűségi változó sűrű-

ségfüggvényét is figyelembe véve. 

  

Aham. Mit adott nektek eddig a munkacsoport? 

Géza: 2020 tavaszán segítettem először egy kirán-

dulás szervezésében. Én innentől számolom, hogy 

csatlakoztam a munkacsoporthoz. Nagyon élvez-

tem a szervezést: vicces volt elhitetni az emberek-

kel, hogy tudjuk merre járunk, úgy, hogy közben a 

csoport felét elhagytuk… Visszatérve a lényegre, 

Rólunk-nekünk 
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ezután szeptembertől lettem a munkacsoport 

egyik vezetője. Olyan programokat szerveztünk 

Bálinttal, amire mi is mindig nagyon szívesen el-

mentünk, így tudtuk lelkesen szervezni és hirdetni 

is azokat. Összességében nagyon sok élményt kö-

szönhetek a munkacsoportnak, és sok közist az 

ilyen programokon ismerhettem meg igazán.  

Bálint: Ja. A munkacsoport nekem is rengeteg 

programlehetőséget, jó szervezői beszélgetéseket, 

sok ismerőst adott ;) 

  

Hányan vagytok? Mennyire tudtuk jól együtt dol-

gozni? 

Bálint: Jelenleg ketten vagyunk Gézával a munka-

csoport vezetői. Sokat 

hülyéskedünk a prog-

ramok szervezése 

közben. A nagyobb 

események, bajnok-

ságok szervezéséhez 

nagyon sok segítsé-

get kaptunk aktív 

közisektől, akikkel 

szintén nagyon jó volt 

együtt dolgozni. A 

mu n kac so por t hoz 

tartozik még a Kocka-

Klub, ami még a ka-

rantén alatt vált az 

MKK-sok online játék- 

és társasozós közös-

ségévé. Ennek élet-

ben tartásáért jelen-

leg Toncsi (Bojtos An-

tal) a felelős, továbbá 

a félévtől Ambrus Bet-

ti is csatlakozott a 

munkacsoporthoz, aki a kulturális jellegű progra-

mokat szervezi. 

  

Ha valaki csatlakozni akar, mit kell tennie? 

Géza: Minden lelkes közis jelentkezését várjuk, 

akik szívesen szerveznek sport- és szabadidős 

programokat, vannak jó ötleteik, szeretnének adni 

valamit az MKK közösségének, egyszerűen csak 

szeretnek trollkodni, vagy meg akarnak minket 

ismerni! ;) 

Bálint: Keressetek meg minket közin, facebookon, 

vagy szóljatok a csopvezeteknek! 

Vagy hívd az alábbi emelt díjas telefonszámot: 

+36 30 60 47 69 

Rólunk-nekünk 
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A Katalin-bál. A közi egyik legnagyobb eseményé-

nek mondható az évben, mindig nagyon várjuk, 

mindig lelkesen készülünk rá. Tavaly az elmaradá-

sa nagy hiányt okozott a lelkünkben, és ebben az 

évben is bizonytalanságban voltunk, hogy végül 

lesz-e lehetőségünk megtartani. A nyár folyamán a 

közitáborban is megtapasztalhattuk, hogy mennyi-

re hiányzik mindenkinek a tánc. Ezért merült fel az 

ötlet, hogy két bált is rendezzünk az ősszel, hogy 

még akkor se maradjunk táncos mulatság nélkül, 

ha esetleg a Katalin-bált nem tudnánk megtartani. 

És így jött létre a szüreti bál. 

A szüreti bál után viszont nem túl sok időnk ma-

radt a Katalin-bál megszervezésére: gyorsan kel-

lett megtalálni a helyszínt, a segítőket, előkészíte-

ni a nyitótáncot, mindent, amiről egyszerű résztve-

vőként gyakran még csak nem is tudunk. Nyitó-

táncként a bécsi keringőre esett a választás, ami-

re szokatlan gyorsasággal és hatékonysággal gyűj-

töttük össze a résztvevőket, és vágtunk is bele a 

próbákba három héttel a bál előtt. A próbák inten-

zívek voltak, de a csapat lelkes volt, úgyhogy az 

alkalmak jó hangulatban és hatékonyan teltek, 

meg tudtuk tanulni azt a táncot. 

Teltek a napok, a bál egyre közeledett, a szerve-

zés már a célegyenesben volt, mindeközben per-

sze aggodalommal figyeltük a járvány alakulását, 

mert hát az ördög nem alszik... A bál hetén csütör-

tökön a kormány be is jelentette, hogy szombattól, 

azaz a bál napjától kezdődően zárt térben kötele-

ző lesz a maszkviselés. Ennek hatására baljós 

gondolatok leptek el minket: Lehet, hogy elmarad 

a bál? Pedig már annyira közel voltunk! A szerve-

zők következő napja ezért még a szokásosnál is 

sűrűbben telt: meg kellett hozni a döntést, hogy 

végül megtarthatjuk-e a bált, és ha igen, akkor 

milyen körülmények között. Végül az a döntés szü-

letett, hogy a bált igenis megtartjuk, aminek a 

helyszínéül szolgáló iskola igazgatójával a báli 

munkacsoport megegyezett a pontos részletekről. 

El is jött a bál napja, a lelkesebbek már délután 4-

től a helyszínen voltak, és meg is kezdték a terep 

előkészítését. Készültek a szendvicsek, került fel 

a díszítés a bálteremben, és a technikai háttér is a 

helyére került. A nyitótáncos csapattal még izga-

tottan tartottuk meg az utolsó próbánkat, miköz-

ben a bál résztvevői fokozatosan érkeztek meg a 

helyszínre. 

8 után nem sokkal végül Julcsi felvezetője után 

megkezdődött a bál, a nyitótánc után felcsendül-

tek a kedvenc táncos dallamaink, onnantól kezd-

ve nem volt megállás! A terem jó nagy volt, a nagy 

létszám ellenére is könnyen elfértünk a bálterem-

ben a tánccal. A bálon megvolt minden, ami miatt 

szeretjük ezeket a bálokat: jó zenék, a kedvenc 

közösségi táncaink, hölgyválaszok, vaktyúk-játék, 

táncrend, és persze jó táncosok! A mambó halla-

tán a tánciskolásokkal egymásra néztünk, és tud-

tuk, mi a dolgunk: közösen eltáncolni azt a kis ko-

reográfiát, amit az elmúlt hetekben tanultunk, af-

féle közösségi táncként. Polkát hallva mindig jó 

látni, hogy bár az elején kevesen mernek felmenni 

a parkettre, előbb-utóbb egyre többeknek jön meg 

a bátorsága hozzá annak láttán, hogy mennyire 

egyszerű és jó hangulatú táncról van szó; a szám 

végére már jó hosszú „alagutat” formáltunk egy-

másnak, ami alatt áttáncolhattunk. 

Éjfélkor csodálkozva döbbentünk rá, hogy a bál 

Csikota Balázs (tejszín)  

Katalin ba l Vellünk történt 
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fele már eltelt, és ekkor a nyitótáncosokkal az iz-

galom újra a tetőfokára hágott, hiszen ismét elő 

kellett adnunk a nyitótáncot. Mint mindig, ilyenkor 

még gyorsan fejben felfrissítettük a koreográfiát, 

hiszen nem szabad azt négy óra alatt csak úgy el-

felejteni! Az ismétlés után a szokásos menetben 

folytatódott a bál. Időnként nem szabad arról sem 

megfeledkezni, hogy kimenjünk a büfébe is némi 

harapnivalóért, mert hát mégiscsak testmozgásról 

van szó, hosszú időn keresztül... 

Ahogy közeledett a bál vége, már csak a leglelke-

sebbek maradtak a parketten, de persze ettől a 

hangulat egyáltalán nem romlott, továbbra is volt 

lehetőségünk tánctudásunk tökéletesítésére. Vé-

gül hajnali 3 előtt a DJ-től jött az információ, hogy 

a bál utolsó öt számához érkeztünk, pedig sokan 

még tovább is táncoltunk volna... Az utolsó tánc 

után jött meg csak igazán a fáradtság: a bál vége 

után 10 perccel már igen nehezen tudtam elkép-

zelni, hogy nemrégiben még a táncparketten vol-

tam... 

De a bál végeztével még nem volt megállás, ilyen-

kor kélnek el csak igazán a segítő kezek! A hely-

színt tisztán kellett magunk mögött hagyni, össze 

kellett pakolni mindent, ami a miénk. Persze bár-

mennyire is fáradtak voltunk, a jó hangulat ilyen-

kor sem maradt el; talán éppen azért, mert már 

annyira fáradtak voltunk, hogy másra már nem is 

voltunk képesek! Körbenézve az embereken min-

denkin azt a kellemes bágyadtságot lehetett látni, 

ami egy jó bál után szokott lenni. Az elpakolással 

is előbb-utóbb végeztünk, az utolsó résztvevők fél 

6-kor hagyták el a helyszínt. És ahogy elköszön-

tünk egymástól az éjszakában (vagy már inkább 

reggelben!), a jó érzés töltött el minket, hogy ismét 

egy nagyon jó bálunk volt. 

Vellünk történt 

Ambrus Betti (gesztenye, azúr)  

MKK-s hangverseny 

„Lehet élni zene nélkül is. A sivatagon át is vezet 

út. De mi azt akarjuk, hogy az ember ne úgy járja 

végig élete útját, mintha sivatagon menne át, ha-

nem virágos réteken” – mondta Kodály Zoltán.  

Idén 4. alkalommal került megrendezésre az im-

máron hagyománnyá vált MKK-s hangverseny. A 

zenélni vágyó közisek énekhangjukkal és hangsze-

res tudásukkal örvendeztették meg a lelkes kö-

zönséget: akadt, aki egyénileg vállalta a szerep-

lést, de nem volt hiány csoportos produkciókból 

sem. A különböző formációk különféle stílusokat 

képviseltek: komolyzenei darabok csendültek fel 

többek között Pierre Attaignant francia, és Mikhail 

Bukinik ukrán zeneszerzőktől, de a könnyűzene 

vizeire evezve hallhattunk Cseh Tamás, Csík Zene-

kar és Dolly Parton számokat, sőt, mi több, saját 

alkotásokat és megzenésítéseket is.  

Mindig nagy öröm, hogy ez a kis házi hangverseny 

évről évre alkalmat teremt arra, hogy a többnyire 

amatőr előadók megmutathassák zenei tehetsé-

güket. Nagy megtiszteltetés volt megszervezni az 

idei hangversenyt, és szívből reméljük, hogy ez a 

szép hagyomány az idő múltával továbbra is fenn 

tud maradni, hiszen ahogy Gabriel García 

Márquez fogalmaz: „a zene rendet teremt a 

csöndben”. 
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Ha visszaemlékszem a pár héttel ezelőtti csobán-

kai lelkigyakorlatra, rengeteg emlék jön fel ben-

nem. A sok nevetés, az érzés, hogy közösségben 

vagy, a város zajától való messzeség mind olyan 

felemelő élmény volt, amit sosem szeretnék elfe-

lejteni. Ez a hétvége lehetőséget adott, hogy új 

barátokat szerezzek, vagy a már meglévő kapcso-

latokat építsem, és hogy elmélyüljek lélekben is. 

Az előtte lévő időszakban már vártam, hogy ott 

lehessek, és bármire is számítottam, vagy bármit 

is vártam, nem lehetek elég hálás a Jóistennek, 

hogy ilyen ajándékokat vihettem onnan el. Átélhet-

tem azt, hogy valóban miben hiszek, és újra tud-

tam kezdeni egy hitbéli cselekvést is, ami nagyon 

fontos számomra. Hálás vagyok András atya és a 

többiek jelenlétéért, és nem utolsó sorban a szer-

vezésért, hogy megvalósulhatott a pörgős minden-

napokban ez a nyugalmas, lélekemelő lelkigyakor-

lat. 

/Anonym cikk/ 

Nagyon örültem, hogy végre újra részt vehettem 

"élő" lelkigyakorlaton. 

Nagyon jól sikerült a hétvége, lelkileg óriási feltöl-

tődés volt. Jó volt végre megállni egy kicsit az 

egyetemi rohanásban. Nagyon szép helyen vol-

tunk a Pilisben, Csobánkán. 

Az idő szűkössége miatt sűrű lett a program, de 

nagyon változatos és tartalmas volt. 

Részt vettünk misén, szentségimádáson, elmélke-

dések voltak kiscsoportban, és András atya tartott 

előadásokat. Voltunk zarándok-kiránduláson is a 

Mária-kúthoz, mely alatt gyónási lehetőség volt. 

Csatlakozott hozzánk Babos Áron atya is, aki az 

egyik Közin tartott szuper előadást. 

Az estét fáradtan, de jó kedvvel zártuk, csoportjá-

tékok keretében. 

Másnap feltöltődéssel tértünk haza, és álltunk ne-

ki a következő hétnek. 

/Babarczi Orsi, bambusz/ 

Az őszi lelkigyakorlat során lehetőségem volt ki-

szakadni a sűrű hétköznapjaimból, és egy kicsit 

más ritmust felvenni. Sok közösségi- és egyéni 

imalehetőségünk volt, többféle módon tudtam Is-

tenhez kapcsolódni. A közös alkalmak során öröm 

volt megtapasztalni, hogy milyen megerősítő 

együtt Istenhez fordulni, a csendes percek pedig 

lehetőséget adtak nekem arra, hogy az épp en-

gem foglalkoztató problémáimat, dilemmáimat 

Isten elé vigyem, kérdezzem őt, és időt hagyjak 

neki a válaszra. A lelki feltöltődés mellett arra is 

alkalmam nyílt, hogy más csoportokba tartozó 

MKK-sokkal megismerkedjek, új ismeretségeket 

kössek. Amit leginkább magammal vittem, az az, 

hogy nagyon megerősítő egy biztonságos, elfoga-

dó közegben megélni és átélni a hitemet. „A hit 

lelkierő.” 

/Anonym cikk/ 

Anonym; Babarczi Orsi (bambusz); Anonym  

Lelkigyakorlat Vellünk történt 
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 Varga Géza (tejszín) 

A bazilika ro l 
Egy e pí te szeti motí vüm to rte nete e s szimbolika ja 

A bazilika szót általában egy kiemelt jelentőségű 

templomra használjuk. Egyházjogi szempontból 

kétféle bazilikatípust különíthetünk el egymástól: 

az úgynevezett „nagy bazilikákat” (basilica maior) 

és „kis bazilikákat” (basilica minor).  Nagy bazili-

kából összesen négy létezik Rómában, kis bazili-

kából pedig világszerte több, mint 1000, amik 

közt szerepel például az Esztergomi bazilika, vagy 

a budapesti Szent István bazilika. Azonban ebben 

a kis irományban most nem ezzel szeretnék foglal-

kozni, mivel építészeti szempontból a bazilika egy 

téralakítási módot jelent – erről szeretnék most 

írni.  

A szó a görög basilikḗ stoá kifejezésből került át a 

latin nyelvbe. Eredeti jelentése uralkodói csarnok, 

de az idők folyamán a jelentése tágult, a kifejezés 

pedig lerövidült, így a Római Birodalom idején már 

nem csak az uralkodók csarnokait nevezték egy-

szerűen bazilikának, hanem fedett piacokat, kato-

nai- és középületeket egyaránt. Az évszázadok 

alatt ezekhez a funkcióhoz egy konkrét építészeti 

struktúra kezdett társulni birodalomszerte: az utó-

kor ezt nevezte el bazilikális térnek. A cél egysze-

rűen annyi volt, hogy a kornak megfelelő technoló-

giával a lehető legnagyobb területet vonják tető 

alá, de mindezt úgy, hogy az épület közepe is meg-

felelő mennyiségű fényt kapjon. Ezt úgy oldották 

meg, hogy a teret oszlopokkal tagolták (így kiala-

kultak az úgynevezett „hajók”), és a középső sza-

kasz falait pedig megmagasították, hogy felülről, 

nagy ablakokon keresztül fényt kaphasson.  

Ilyen típusú épületből rengeteg állt az ókori Róma 

városában. A legismertebbek a Fórumon található  

Basilica Julia, Basilica Ulpia és a Basilica Constan-

tin, azonban ezeknek ma már csak a romjai tekint-

hetőek meg. Fontos ismét megjegyezni, hogy az 

ókori bazilikák alapvetően nem szakrális épületek 

voltak, hanem középületek. Bár az utóbb említett 

példában megtalálható volt az építtető császár 

kultuszszobra. A kérdés az, hogy az ókeresztények 

miért vették át ezt az építészeti formát a saját 

templomaik számára.  

313-ban Konstantin császár biztosította a keresz-

tények szabad vallásgyakorlását a birodalomban, 

ezek után a híveknek már nem kellett katakom-

bákban, vagy egyszerű lakóházakban bujkálva 

részt venniük a szentmiséken. A korábbi üldözte-

tések miatt egészen addig nem tudott kialakulni a 

keresztény szakrális építészet, azonban a milánói 

ediktum után nagy igény támadt, hogy saját temp-

lomaik legyenek a híveknek. Milyen lehetőségek 

merülhettek fel előképként az új templom kivá-

lasztásánál? Az egyik első épület, ami eszünkbe 

juthat, az a jeruzsálemi Salamon-templom, hiszen 

a kereszténység alapvetően a zsidó vallásban gyö-

kerezik. Azonban a zsidók liturgiája távol áll a ke-

reszténység asztalközösségétől, hiszen a templom 

nem a közösség gyülekezőtere volt, hanem csak a 

papok léphettek be a Szentek Szentjébe, a megfe-

Kultúra 
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 lelő szertartások elvégzése után. Emiatt Salamon 

temploma inkább csak szimbolikusan lehetett a 

keresztények számára előkép. A zsinagógák vi-

szont annál inkább nagy hatást gyakoroltak a ko-

rai keresztény építészetre. A keresztényüldözések 

idején használt lakóházakat gyakorlatilag az antik 

zsinagógák rendszere alapján alakították át saját 

gyülekezeti tereikké. Azonban a 4. századra a ke-

resztények száma rohamosan megnőtt birodalom-

szerte, és ezért már nem volt elegendő hely ezek-

ben az épületekben. 

Előképként szolgálhattak volna még az antik gö-

rög-római templomok is, de ezek sem voltak meg-

felelőek a liturgia számára, hiszen ezen épületek 

cellái az isten-szobor őrzésére szolgáltak, a közös-

ségnek az áldozatbemutatás közben a templomon 

kívül kellett maradnia. Így végül az antik bazilika, 

a császárok csarnoka gyakorolta a legnagyobb 

építészeti hatást a keresztények templomaira, hi-

szen képes volt egy teljes egyházközösség befoga-

dására.  

Az első keresztény egyházközösségi bazilikát már 

313-ban elkezdték építeni/átalakítani egy korábbi 

római palota területén, amit Konstantin császár 

édesanyja adományozott az egyháznak. Ez a 

templom a mai napig a Katolikus Egyház egyik leg-

fontosabb épülete, Róma püspökének hivatalos 

székhelye, a Lateráni bazilika. Ezután nem sokkal 

nekifogtak Rómában a Szent Péter sírja fölé emelt 

Szent Péter bazilika, és Jeruzsálemben a Szent Sír 

bazilika építésének, melyek mind az antik római 

építészeti rendszert követték.  

A bazilikális tér évszázadokon keresztül meghatá-

rozta a keresztény szakrális építészetet. Az ör-

mény és szír ókeresztények gyülekezeti temploma-

itól egészen az angol és francia gótikus katedráli-

sokig ez volt a domináns térformálása a templo-

moknak, és hatása a mai napig érződik a legtöbb 

templomban. 

Az egykori császárszobor helyére - az apszisba - a 

keresztény liturgia egyik legfontosabb eleme, az 

oltár került. Az oltár Jeruzsálemben még a temp-

lom előtt állt, mivel csak az azon bemutatott áldo-

zat által léphetett be a főpap a Szentek Szentjébe. 

Krisztus, ahogy a Zsidókhoz írt levélben olvashat-

juk, „nem a bakok vagy borjak vérével, hanem sa-

ját vérével lépett be egyszer s mindenkorra a 

szentélybe, és örök megváltást szerzett” (Zsid 

9,12). Ezért a keresztény templom egy olyan tér 

lett, ahol minden hívő másokkal közösségben 

részt vesz ebben az örök áldozatban. 

 

Kultúra 
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Kultúra 

100 SZÓVAL AZ MKK-ról 

Az Egyetemes szerkesztősége pályázatot hirdet  

„100 szóval az MKK-ról” 

címmel 

minden aktív közis részére.  

Pályázatunk kapcsán sokan érdeklődtek, ám sajnos kevesen 

küldtek be ténylegesen is egy „kisnovellát”. Ezért számukra 

továbbra is lehetőséget adunk műveik beküldésére.  

Milyen érzés az MKK-ba járni? Mit adott neked? Írd meg pon-

tosan 100 szóban, és küld el az egyetemes.ujsag@gmail.com 

e-mail címre március 13-ig! A legjobb műveket a honlapon és 

az újságban is megjelentetjük, a győztes jutalma pedig édes-

ség és dicsőség lesz! 
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Ember lett, íme, Istenünk, s mi benne újra születünk.  

Képes 

beszámoló 
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 Egyetemes 101. szám Karácsony 2021 tél 

1. A lelkiségi munkacsoport idén is készült adventi kalendáriummal, ami a QR kódra kattintva érhe-

tő el 

2. A Sport munkacsoport szeretettel várja a felajánlásokat a Csocsóasztalra. 

Csoportos adományozás esetén a csoportok az alábbi kedvezményben részesülnek: 

 10 000 Ft - csoportlogó matrica kerül majd a csocsó asztalra  

 15 000 Ft - VIP kupon, ami bizonyos elsőbbséget ad a játékhoz 

 20 000 Ft - elnevezhettek egy játékost :D 

3. Jövő félévben is lesz tánciskola, az alábbi időpontokban: 

Hétfő 18:30-20:00 - kezdő (köziterem, Hámori Gyuszi) 

Kedd: 18:30-20.00 - haladó (köziterem, Szabó Peti) 

Szerda: 18:30-20:00 - középhaladó (köziterem, Szabó Peti) 

Szerda: 20:00-21:00 - középhaladó rocky (köziterem, Szabó Peti) 

Részvételi díj: 

 MKK-soknak: 1000 Ft/alkalom 

 Külsősöknek: 1500 Ft/alkalom 

IMPRESSZUM 

Felelős kiadó: Héray András egyetemi lelkész. Szerkesztők, tördelők: Bojtos Antal Tamás, Léta Jolán, Magyaros Ré-

ka, Mócsy Miklós, Nagy Bence 

Nyomdai munka: Koncz Viktor, Másoló Futár Kft. 1095 Bp. Soroksári út 48. www.masolofutar.hu 

Köszönjük Ambrus Betti, Babarczi Orsolya, Csikota Balázs, Héray András, Jánossy Bálint, Varga Géza és Zics Ildikó 

cikkeit, írásait! 

Szeretettel várjuk írásaitokat, valamint azokat az írásokat, amiket ti ajánlotok! A következő szám lapzártája 

2022. március 06-án lesz.  

Az újság e-mail címe: egyetemes.ujsag@gmail.com  

A címlapkép az MKK-s hangversenyen készült. 

A Lelkészség címe: 1117. Budapest, Magyar tudósok krt. 1., egylelkbp@gmail.com, www.egylelk.com  

Honlapunkon a korábbi Egyetemes újságok számai is megtalálhatóak. 

 

Minden kedves olvasónknak boldog karácsonyi ünnepeket és új évet kívánunk! 

Impresszum 

hirdetések 

http://www.masolofutar.hu/
mailto:egylelkbp@gmail.com
http://www.egylelk.com/
http://egylelk.com/download.php?list.9

